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Definitie

Circulair ondernemen

Circulair ondernemen is ondernemen op een wijze die 

het hergebruik van producten en grondstoffen maxi-

maliseert en hun waardeverlies minimaliseert. Dit kan 

bijvoorbeeld vereisen dat al bij ontwerp en materiaal-

keuze wordt nagedacht over het hergebruik van (delen 

van) producten. Zodat deze weer als volwaardig product  

op de markt gebracht kunnen worden. Of als onderdeel  

van – of grondstof voor – een ander product. Deze  

manier van werken en denken heeft minder impact op 

het milieu en stopt grootschalige kapitaalvernietiging.

Bron: Versnellingshuis Nederland Circulair!
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CIRCULAIR ONDERNEMEN

Leadax is een voorloper op het gebied van circulair ondernemen. Voortgekomen 
uit Bitufa in Wapenveld en opgericht in 2014. Het bedrijf produceert duurzame en  
recyclebare waterkerende materialen voor de bouw. Leadax verkoopt sinds 2017 
een volwaardige vervanger voor lood, zonder de nadelige effecten ervan. Het is 
herbruikbaar, gemaakt van afval, lichter in gebruik en qua prijs vergelijkbaar met  
traditionele producten. Recent heeft Leadax een nieuwe innovatie uit datzelfde plastic afval  
geïntroduceerd: circulaire dakbedekking. Roeland van Delden is CEO van Leadax en lid 
van de Economic Board Regio Zwolle met circulariteit in zijn portefeuille. Een gesprek 
over circulair ondernemen. 

Hoe belangrijk is het om aandacht te schenken aan 
circulair ondernemen?
‘We kunnen niet meer zonder circulair onder-
nemen. Ontwikkelingen wereldwijd geven hier 
alle aanleiding voor. Denk bijvoorbeeld aan de 
grondstoffenschaarste die zich op verschillende 
terreinen voordoet. Als we van de aarde een mooi-
ere plek willen maken, dan moeten we minder 
een beroep doen op diezelfde aarde. Als iedereen 
circulair onderneemt, gebruiken we alleen nog 
producten die aan het einde van hun levensduur 
volledig herbruikbaar zijn, zonder dat hier nog af-
val bij ontstaat. Op die manier hoeven we de aarde 
niet verder uit te putten. En als we dan ook nog 
zonne- of windenergie gebruiken bij het productie-
proces, komen we mogelijk wel zo ver dat we geen 
last meer hebben van grote macro-economische 
problemen, zoals de energieprijzen. Dan hadden 
we de problemen die we nu hebben niet gehad.’

Circulair ondernemen 
is bewuste keuze

Circulariteit en winstgevendheid verenigen
Waarom is de aandacht voor circulair ondernemen niet 
eerder actueel geworden?
‘We stonden er als samenleving een paar jaar geleden 
nog niet echt voor open. Op zich begrijpelijk. Waarom 
zou je veranderen als je bedrijf goed draait? Never 
change a winning team. Toen wij in 2017 onze vervan-
ger voor het nog steeds gebruikte traditionele bladlood 
introduceerden, was de markt nog afwijzend: “Een 
product dat helemaal gemaakt is van afval, dat kan 
toch niet.” Nu moet er juist afval als grondstof gebruikt 
zijn. Dat is een enorme mind shift in vijf jaar tijd. En 
dat in een branche die toch wel als wat conservatief 
mag worden gezien. We zijn nu op allerlei gebieden 
het nieuwe normaal aan het verkennen. Met Leadax 
hebben we inmiddels bijna negen jaar ervaring met het 
verwerken van onbestemd afval in onze producten en 
dat geeft ons nu een enorme voorsprong.’

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

Roeland van Delden
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‘Ik hoop eigenlijk dat  

circulair ondernemen  

zo normaal wordt, dat 

het pas opvalt als je het 

niet doet’

Delen jullie de opgedane kennis ook met anderen?
‘Niet over het product op zich, wel over circulair on-
dernemen. Wij verdienen nu geld met ons product 
en hebben altijd als doelstelling gehad circulariteit en 
winstgevendheid te verenigen. Dat is ook nodig om 
de continuïteit van het bedrijf te garanderen. Wij heb-
ben daarbij de mogelijkheid gehad om met producten 
vanuit de lineaire economie de ontwikkeling van een 
circulair product te financieren. We delen onze ervaring 
en kennis als we als spreker worden gevraagd om een 
inleiding over onze case te verzorgen. Dat doen we 
zowel in het binnen- als het buitenland.’

Wat is een belangrijke tip voor ondernemers die willen 
beginnen met circulair ondernemen? 
‘Beleid ontwikkelen. Je moet circulair ondernemen niet 
van toeval af laten hangen. Het begint met een bewus-
te keuze voor het inzetten van een circulair business 
model, zoals het gebruik van circulaire grondstoffen. 
Dat gevolgd door een realistische doelstelling waarin 
is vastgelegd hoeveel procent circulaire grondstoffen 
gebruikt worden bij de productie. Stel daarbij ook vast 
aan welke kwaliteitseisen het product moet voldoen. 
Beginnen met 10%, 20% of 30% circulair afval naast 
oorspronkelijke grondstoffen is al een heel mooie uit-
daging. Stel ook een lange termijnplan op, waarin de 
groei van het gebruik van afval als grondstof is opge-
nomen. In die zin waren wij wat naïef, door meteen 
op zoek te gaan naar mogelijkheden om een product 
te maken van 100% afval. Het kostte dan ook tijd en 
geld voor wij tevreden waren met het resultaat. We 
hebben daarbij het proces continue gemonitord en 
we hebben successen gevierd. Mijn tip: doe dat ook, 
daarmee enthousiasmeer je het team. Verder adviseer 
ik ondernemers om zich ook goed te laten informeren 
over de ondersteuning die je als ondernemer kunt krij-
gen bij de transitie naar circulair ondernemen.’

Werk aan de winkel
Gezien vanuit de Economic Board Regio Zwolle: hoe 
staat het bedrijfsleven in de Kop van de Veluwe ervoor 
als het gaat om circulair ondernemen?
‘Er is nog wel wat werk aan de winkel. Wat de goede 
kant opgaat, is dat bedrijven steeds meer met zon-
ne- en windenergie in hun energiebehoefte voorzien. 
We zien ook dat er meer aandacht komt voor circulair 
inkopen. Maar afval structureel als grondstof inzetten, 
dat gebeurt nog te weinig. Probleem daarbij is ook wel 
dat de prijs van circulair afval soms praktisch gelijk is 
aan de prijs van originele grondstoffen. Waarom dan 
afval gebruiken?’

Als redactie kostte het ons wel wat moeite om circulaire 
ondernemingen te vinden. Hoe verklaar je dat? 
‘Ik denk dat dit komt omdat er veel bedrijven zijn die nu 
al met 10% tot 30% circulaire grondstoffen werken en 
dat vanzelfsprekend vinden. Voor hun is dat normaal en 
daarom treden ze daarmee niet expliciet naar buiten. 
Daarnaast is het wel zo dat veel bedrijven bijvoorbeeld 
gerecycled karton gebruiken of beschikken over elek-
trische auto’s of eigen zonnepanelen. Kleine circulaire 
stappen, maar net zo belangrijk. Echte voorlopers zijn 
er niet zoveel, maar ik hoop eigenlijk dat circulair on-
dernemen zo normaal wordt, dat het pas opvalt als je 
het niet doet.’

Inspelen op belemmeringen
In ”Rode Draden 2022”, de jaarlijkse notitie van het 
Versnellingshuis Nederland Circulair, worden acht be-
lemmeringen benoemd voor circulair ondernemen. 
Welke ervaar jij als de belangrijkste?
‘Ik zie de acht factoren die genoemd worden eerder als 
vertragend dan als belemmerend. En, je kunt als onder-
nemer inspelen op de belemmeringen. Daarvoor is het 
zaak om bij het opstellen van het beleid voor circulair 
ondernemen al na te denken over de belemmeringen 
en wat die voor effect kunnen hebben. En naarmate de 
tijd vordert, zullen veel van deze factoren al van veel 
minder invloed zijn op het hele proces. Ook omdat we 
met elkaar steeds meer circulair denken.’ 

Neemt de overheid voldoende het voortouw als het gaat 
om de transitie naar circulair ondernemen? 
‘Wat mij betreft laat de overheid goed zien dat circulair 
ondernemen een kans en een noodzaak is. Mits goed 
geïmplementeerd draagt het bij aan een betere wereld, 

maar ook aan continuïteit en winstgevendheid van de 
onderneming. En de overheid kan het goede voorbeeld 
geven door in het eigen beleid ook circulair te denken, 
bijvoorbeeld bij aanbestedingen.’

Dan nog iets heel anders: jullie hebben afgelopen jaar 
deelgenomen aan de World Expo in Dubai. Wat heeft 
dat jullie gebracht? 
‘Het was voor ons een mooi introductiemoment van 
onze circulaire dakbedekking. Het is echt een groots 
podium. We hebben veel nieuwe contacten opgedaan 
en een samenwerking getekend met Wienerberger. 
Dit is een internationale producent en leverancier van 
bouwmaterialen. Zij nemen Leadax Roov op in hun 
assortiment, waardoor Roov straks in een groot deel 
van Europa verkrijgbaar is.’
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Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Provincie Gelderland
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Gelderland heeft de ambitie uitgespro-
ken om in 2030 het gebruik van grond-
stoffen met 50% te hebben terugge-
bracht. Wat is de stand van zaken nu?
Witjes: ‘Dat is nu nog lastig te zeggen. 
We hebben landelijk nog geen goede 
gegevens beschikbaar om dit te me-
ten. We volgen de lopende projecten 
wel en daarmee zitten we op schema, 
maar actuele cijfers hebben we nog 
niet. Dat gaat veranderen. Binnen het 
Interprovinciaal Overleg (IPO) hebben 
we hierover afspraken gemaakt met 
het Planbureau voor de Leefomgeving 
(PBL). In 2023 verschijnt de eerste 
rapportage over 2022. In de monitor 
wordt ook een provinciale en regiona-
le paragraaf opgenomen. Indicatoren 
waarmee gewerkt wordt zijn bijvoor-
beeld het aantal banen bij circulaire 
ondernemingen, de mate van circulair 
inkopen, de hoeveelheid voedselver-
spilling en kilo’s huishoudelijk afval.’  

De provincie geeft het goede voorbeeld 
als het gaat om circulair denken en doen. 
Het meest actuele en aansprekende be-
wijs daarvan is de demontage van het 
provinciale kantoorgebouw Prinsenhof A 
in Arnhem. Wat gaat er gebeuren? 
‘We zijn het gebouw circulair aan het 
delven, het wordt gedemonteerd, 
waarna constructiedelen opnieuw 
worden gebruikt bij de bouw van ande-
re panden. Zo worden de kanaalplaat-
vloerdelen gebruikt bij de realisatie 
van een nieuwe sporthal. Lagemaat 
uit Heerde, het bedrijf dat de demon-
tage uitvoert, gaat geveldelen her-
gebruiken bij de bouw van een nieuw 
kantoorpand. Een klein gedeelte van 
de materialen gebruiken we zelf. Met 
een deel van de raamkozijnen bouwen 
we een nieuwe fietsenstalling bij het 
provinciehuis. Gewoon slopen was 
mogelijk goedkoper geweest, maar 
we willen laten zien wat er mogelijk 
is en zo kennis ontwikkelen en delen.’

Samenwerken aan een 
circulaire economie

Welke andere stappen zet provincie Gel-
derland op het gebied van circulariteit?
‘Wij hebben het initiatief genomen 
voor het programma Menu van Morgen. 
Dat is met 10 deelnemers gestart. On-
dernemers in de horeca, zorg, catering 
en detailhandel gaan het komende jaar 
werken aan het vergroenen van het 
voedselaanbod en het realiseren van 
15% tot 25% minder voedselverspil-
ling. Van een andere orde is de proef 
die we nu nemen met hergebruikt as-
falt. Bij de reconstructie van de N345 
is een proefvak van 600 meter aange-
legd met een asfaltmengsel met daar-
in 50% gerecycled asfalt. Alleen deze 
600 meter levert al een besparing op 
CO2-uitstoot op van 36%. De kwaliteit 
van dit wegvak wordt de komende tijd 
zorgvuldig beoordeeld.’

De provincie Gelderland heeft de ambitie om de eerste afvalloze provincie 
van Nederland te zijn. Om dat te bereiken moet het gebruik van grondstoffen 
in Gelderland in 2030 met 50% afgenomen zijn. In 2050 wil Gelderland een 
100% circulaire economie hebben. Noodzakelijk, niet alleen omdat natuurlijke 
grondstoffen steeds schaarser worden, maar ook nodig om de achteruitgang 
van het klimaat te vertragen. Sinds februari 2022 is Helga Witjes gedeputeerde 
bij provincie Gelderland. In haar portefeuille heeft zij onder andere economie 
en innovatie. ‘Ik hoor graag van ondernemers welke regels een belemmering 
vormen bij circulair ondernemen, zodat we dit in Den Haag onder de aandacht 
kunnen brengen.’ 

CIRCULAIR ONDERNEMEN

Helga Witjes



Brongebouw Prinsenhof A

10

H
ig

h 
Fi

ve
  | 

ju
ni

 2
02

2 H
igh Five  | juni 2022

11

Problemen onder aandacht 
brengen in Tweede Kamer
De huidige wet- en regelgeving maakt 
circulair ondernemen niet altijd een-
voudig. Kunt u voorbeelden geven van 
belemmeringen die worden opgeworpen 
door de bestaande wet- en regelgeving?
‘We zien die obstakels vooral op het 
gebied van de afvalwetgeving en in het 
bouwbesluit. Als het gaat om afval ho-
ren we van ondernemers dat het met 
de huidige wetgeving heel moeilijk is 
om een product dat als afval wordt be-
schouwd te gebruiken als grondstof. 
Maar ook circulair bouwen is lastig, 
bijvoorbeeld door de hoge eisen aan 
brandwerende maatregelen die aan 
nieuwe biobased materialen worden 
gesteld. Deze voorschriften zijn vaak 
kostenverhogend, zeker voor kleinere 
aanbieders.’

Wat doet de provincie eraan om er voor 
te zorgen dat beperkende regels worden 
weggenomen?
‘Als we zelf bij machte zijn om belem-
meringen weg te nemen en het past 
binnen de huidige wet- en regelge-
ving, dan doen we dat. We willen in 
ieder geval registreren tegen welke 
maatregelen ondernemers aanlo-
pen: is er sprake van een incident of 
iets structureels waardoor circulair 
ondernemen lastig wordt? Verder 
hebben we binnen het IPO hier regel-
matig overleg over en we brengen de 
problemen onder de aandacht van de 
Tweede Kamer en bij de ministeries. 
We merken daarbij wel dat de kennis in 
Den Haag versnipperd is. Het is niet al-
tijd even eenvoudig om bij een depar-
tement de juiste persoon te vinden.’

Hoe belangrijk zijn programma’s als 
CESI-ON, waaraan we verderop in dit 
magazine ook nog aandacht besteden?
‘Die zijn heel belangrijk. Voor ons als 
provincie zijn de mogelijkheden om 
zelf circulair te ondernemen beperkt, 
we zijn geen productiebedrijf. Het zijn 
dus de bedrijven die aan zet zijn. Wat 
circulair ondernemen betreft staan 
we volgens mij nog aan het begin. Het 
echte circulaire denken moet bij veel 
bedrijven nog landen. Natuurlijk zijn 
er koplopers die al grote stappen ge-
maakt hebben, maar de blik mag bre-
der worden. Dat is ook noodzakelijk. 
We merken allemaal dat de stabiliteit 
in de levering van grondstoffen niet 
vanzelfsprekend meer is. Of de grond-
stoffen raken uitgeput of er zijn pro-
blemen in de distributie. Circulair on-
dernemen verkleint de afhankelijkheid 
van grondstoffen. Met programma’s als 
CESI-ON willen we bedrijven stimu-
leren de stap te zetten naar circulair 
ondernemen.’

Kan circulair ondernemen trouwens een 
bijdrage leveren aan de aanpak van de 
stikstofproblematiek?
‘Zeker, kijk naar het hergebruikt asfalt. 
Maar ook circulair en prefab bouwen 
levert een bijdrage. Als dit namelijk 
leidt tot minder transportbewegingen, 
veroorzaakt dat ook minder CO2-uit-
stoot. En als het transport dan ook nog 
plaatsvindt met zero-emission trucks, 
dan is het helemaal goed. Provincie 
Gelderland heeft voor een proef met 
zo’n soort truck in Logistics Valley 
Liemers Achterhoek een bijdrage 
geleverd. De acht transportbedrijven 
die deelnemen aan het project kregen 
ieder de truck een maand tot hun be-
schikking. De ervaringen die werden 
opgedaan in de afgelopen acht maan-
den, zijn onlangs gedeeld. Een van de 
transporteurs was zo enthousiast 
dat hij de truck gekocht heeft. Deze 
vorm van samenwerken stimuleren 
wij graag.’

De Kop van de Veluwe kent veel fami-
liebedrijven. Vaak zijn dit ook maakbe-
drijven. Welk advies heeft u voor deze 
ondernemers als ze nadenken over cir-
culair ondernemen?
‘Mijn ervaring is dat familiebedrijven 
vaak al ver zijn met duurzaamheid. 
Kijk naar Lagemaat, het bedrijf dat 
ons oude kantoorgebouw circulair 
delft. Vanuit een intrinsieke overtui-
ging kiezen deze bedrijven hiervoor. 
Als ondernemers zijn zij meer gericht 
op het langetermijnperspectief dan op 
de aandeelhoudersresultaten op kor-
te termijn. Bedrijven die verder willen 
gaan, roep ik op om gebruik te maken 
van vouchers of een beroep te doen 
op de innovatiemakelaars van RCT.’

We doen veel, maar nog   
niet genoeg
Wat kunnen de gemeenten in de Kop 
van de Veluwe doen om circulair onder-
nemen te stimuleren c.q. om zelf meer 
circulair te gaan werken?
‘Samenwerken, ook op dit gebied. Deel 
kennis en ervaringen met elkaar, zoek 
elkaar op. Kijk wat je samen kunt doen. 
Als voorbeeld noem ik de regio Arn-
hem-Nijmegen. De  gemeenten in dit 
gebied werken samen in de woondeal 
en hebben de intentie uitgesproken 
om gezamenlijk 25% van de nieuw 
te bouwen woningen, circulair te la-
ten zijn. Hiervoor hebben ze samen 
een projectleider aangesteld die met 
marktpartijen deze ambitie moet 
gaan realiseren. Sluit dus vanuit de 
Kop van de Veluwe aan bij regionale 
programma’s, bijvoorbeeld in Regio 
Zwolle en doe daar als gemeente je 
voordeel mee.’

Tot slot: Roeland van Delden, CEO van 
Leadax, is dit nummer onze gastredac-
teur. Hij heeft voor alle geïnterviewden 
een vraag: Wat zou voor u persoonlijk de 
voornaamste reden zijn om te beginnen 
met circulair inkopen/aanbesteden?
‘Dat is een interessante vraag. We 
doen namelijk al veel op dit gebied, 
maar nog niet genoeg. Wat ik belang-
rijk vind, is dat we nu ervaring opdoen 
en dat we signaleren waar de wetge-
ving wringt. Bij aanbestedingen moet 
de prijs niet altijd leidend zijn, maar we 
moeten ook goed kijken naar de kwa-
liteits- en gebruikseisen: hoe circulair 
is het product dat we gaan aanschaf-
fen. Het is goed ons daarbij te realise-
ren dat duurzaam niet altijd circulair 
is. Zonnepanelen leveren duurzame 
energie, maar de panelen zelf zijn nog 
niet echt circulair. Hierover gaan we 
als gezamenlijke provincies met de 
sector in gesprek.’

‘Voor ons als provincie zijn de 

mogelijkheden om zelf circulair te 

ondernemen beperkt, we zijn geen 

productiebedrijf’



NETWERKEN

Is er volgens jou voldoende aandacht 
voor circulair ondernemen?
‘Nee, er moet nog veel meer aandacht 
aan gegeven worden. Kijk bijvoorbeeld 
naar de 8 belemmeringen voor circulair 
ondernemen. Beleid, wet- en regelge-
ving staan hier op de eerste plaats. De 
overheid stuurt nog te weinig op het be-
reiken van een 100% circulaire economie 
in 2050. In plaats van aanjager te zijn, 
vormt de overheid een belemmering. 
Gemeenten zouden bijvoorbeeld op 
kleine schaal al kunnen starten door bij 
aanbestedingen circulariteit als een van 
de specificaties op te nemen.’

Stichting DORZ
Waarvoor kunnen ondernemers bij Stich-
ting DORZ terecht?
‘DORZ is hét platform voor en door on-
dernemers voor circulair en duurzaam 
ondernemen in de Regio Zwolle. DORZ 
is ambassadeur en gids en wil onder-

nemers informeren, inspireren en ver-
binden. Jaarlijks organiseert DORZ de 
uitreiking van de Circulair Ondernemen 
Award Regio Zwolle, ondersteund door 
de Economic Board Regio Zwolle en de 
provincie Overijssel. Daarnaast organise-
ren wij diverse netwerkbijeenkomsten, 
kennissessies en een evenement op de 
Dag van de Duurzaamheid, 10 oktober. 
Voor ondernemers is DORZ sparring-
partner op het gebied van circulair en 
duurzaam ondernemen.’ 

Waarom sluiten bedrijven zich aan bij 
DORZ?
‘Je laat als bedrijf zien dat je duurzaam-
heid en circulariteit belangrijk vindt. 
DORZ geeft circulaire voorlopers ook een 
podium, met als doel: kennisuitwisseling. 
Waar in zijn algemeenheid in deze regio 
echt nog wel aan gewerkt mag worden, 
is de zichtbaarheid van circulariteit. De 
laatste jaren gaan steeds meer bedrijven 

circulair ondernemen. We merken dan 
ook dat aan de Circulair Ondernemen 
Award Regio Zwolle steeds meer waarde 
wordt toegekend. We zouden ook heel 
graag meer bedrijven uit de Kop van de 
Veluwe als lid begroeten.’
 
Rabobank Circulair Economy 
Challenge
Je bent al een aantal jaren betrokken bij 
de Rabobank Circulair Economy Challen-
ge, Regio Middenoost Nederland. Wat 
houdt dat in?
‘Laat ik beginnen om een misverstand 
uit de wereld te halen: het is geen wed-
strijd. De challenge, de uitdaging die je 
als ondernemer aangaat, is de uitdaging 
met jezelf: hoe maak ik mijn bedrijf nog 
meer circulair? Het is een programma 
van acht maanden, vooral bestemd voor 
grotere bedrijven die al circulair onder-
nemen of hiermee willen starten. Het 
traject bestaat uit een company scan, 

Er zijn veel netwerken binnen Regio Zwolle waar ondernemers terecht kunnen met vra-
gen over circulair en duurzaam ondernemen. Sandra Duijn is nauw betrokken bij drie van 
deze netwerken. Duijn heeft een marketing- en communicatieachtergrond en werkte 
als commercieel adviseur in de advocatuur. Sinds 2018 ondersteunt ze als zelfstandig 
ondernemer onder meer de Circular Economy Challenge voor Rabobank. Ook heeft ze in 
opdracht van VNO-NCW samen met negen partners “Rond Ondernemen” opgezet, een 
circulaire leerlijn voor ondernemers. Bij Stichting DORZ, Duurzaam Ondernemend Regio 
Zwolle, is Duijn bestuursadviseur. Op deze manier verbindt zij veel circulaire lijntjes met 
elkaar. Wat doen deze organisaties en hoe helpen zij ondernemers? Duijn geeft antwoord 
op deze en andere vragen. 

Circulair verbinden

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

‘Het ontwikkelen van cirulaire  

producten is een mooie uitdaging’
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Sandra Duijn

https://oostnl.nl/sites/default/files/attachments/rode-draden_notitie_2022.pdf
https://oostnl.nl/sites/default/files/attachments/rode-draden_notitie_2022.pdf
https://dorz.nl/
https://www.rabobank.com/nl/about-rabobank/in-society/sustainability/circular-economy/rabobank-circular-economy-challenge/index.html
https://www.rabobank.com/nl/about-rabobank/in-society/sustainability/circular-economy/rabobank-circular-economy-challenge/index.html


‘Voor het gesprek met Sandra Duijn waren we te gast bij Forest Living in Wapenveld,  
ontwikkelaars van een modulair, energieneutraal en circulair  bouwconcept. 
In High Five 1 staat een artikel over Forest Living. Dat kun je hier teruglezen. 

verzorgd door KPMG Sustainability. 
Hierin worden de circulaire kansen in 
kaart gebracht en met de ondernemer 
besproken. Daarnaast horen een aan-
tal workshops, bedrijfsbezoeken en een 
slotevent bij het programma. Tussen de 
workshops door moet de ondernemer 
wel aan het werk, onder andere met 
een businessplan. Gedurende de hele 
challenge komt de groep ondernemers 
een aantal keer samen. De challenge 
staat ook open voor bedrijven die geen 
zakelijke relatie van Rabobank zijn, maar 
die wel willen investeren in circulair on-

dernemen. We zien soms dat bedrijven 
voor de challenge een medewerker vrij 
maken. Dat optimaliseert het effect van 
deelname eraan.’

Rond Ondernemen
Het derde initiatief waar je bij betrokken 
bent, is Rond Ondernemen, een circulaire 
leerlijn voor ondernemers. Wat kun je 
hierover vertellen?
‘Met Rond Ondernemen richten we ons 
vooral op het mkb. Met het programma 
helpen we ondernemers bij het ontwik-
kelen van een circulaire visie. We reiken 

kennis en vaardigheden aan die nodig 
zijn bij het oplossen van circulaire vraag-
stukken. Daarvoor hebben we een cir-
culaire leerlijn ontwikkeld. Deze leerlijn 
combineert digitale en fysieke bijeen-
komsten. Daarnaast hebben we een in-
company traject. Dat is maatwerk, met 
een 1-op-1 begeleiding. Rond Onderne-
men is mede mogelijk gemaakt door een 
bijdrage uit de Regio Deal Regio Zwolle.’

Waarom zouden bedrijven hieraan of 
aan de Circulair Economy Challenge mee 
moeten doen?
‘Omdat het altijd wat oplevert. Natuur-
lijk vraagt het een investering: in tijd en 
in geld. Maar je krijgt er als bedrijf ken-
nis en kunde voor terug. In de Circular 
Economy Challenge zijn al meerdere 
innovaties ontwikkeld op het gebied 
van circulair ondernemen. En naast de 
bedrijfseconomische voordelen, levert 
het ook wat op voor een betere wereld. 
Wat dat betreft is iedere stap die we er 
zetten er een. Hoe klein of groot ook.’

Aan iedereen die we spreken, stellen we 
de vraag van gastredacteur Roeland van 
Delden, CEO van Leadax: ‘Wat is voor 
jou persoonlijk de voornaamste reden 
om NIET te beginnen met circulair on-
dernemen?’
‘Dat is heel theoretisch, want ik ben al 
begonnen. Maar, beschikbare tijd zou 
een reden kunnen zijn, net zoals de 
investering die gevraagd wordt en de 
beperkingen vanuit de wetgeving. Los 
daarvan: het ontwikkelen van circulaire 
producten is wel een hele mooie uitda-
ging, dus laat dat het belangrijkste argu-
ment zijn om wel te starten!’
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https://indd.adobe.com/view/27bb7784-c64c-4fc0-8f42-4eb20dc822dc
https://regiozwollecirculair.nl/werkplaatsen/circulair-ondernemen-rond-ondernemen/


Natuurlijk, veel ondernemers zijn 
al bezig met circulariteit. Bewust 
of onbewust. Onbewust, omdat 
ze circulariteit als een soort van-
zelfsprekendheid beschouwen. 
Het hoort bij de bedrijfsvoering 
en er is altijd al zo gewerkt: zorg-
vuldig omgaan met grondstoffen 
en zo efficiënt mogelijk produce-
ren.  Andere ondernemers werken 
bewust circulair. Soms omdat het 
voor het bedrijf noodzakelijk werd.  
Omdat bijvoorbeeld een bespa-
ring op de grondstofkosten nodig 
was om de concurrentiepositie 
te behouden. Of omdat de klant 
vroeg of het mogelijk was on-
derhouds-programma’s te auto-
matiseren. Waardoor preventief 
onderhoud mogelijk werd, met 
een verlenging van de levensduur 
van apparaten en lagere kosten 
tot gevolg. Feit is in ieder geval 
dat Oost-Nederland vooroploopt 
op het gebied van circulair onder-
nemen. 

NETWERKEN

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: BOOST Smart Industry

Circulaire 
uitdagingen 

in de 
maakindustrie 
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Martijn Kerssen (l) Matthijs Hess Spoelstra (r)



Matthijs Hess Spoelstra is projectmanager Circulaire 
Economie bij Oost NL. Samen met zijn collega Mar-
tijn Kerssen geeft hij vorm, inhoud en uitvoering aan 
het programma CESI-ON (Circulaire Economie Smart 
Industry Oost-Nederland), bedoeld voor de slimme 
en circulaire maakindustrie in Oost-Nederland. ‘Met 
CESI-ON richten we ons op de maakindustrie. En dan 
vooral op bedrijven die actief zijn in de keten van toe-
leveranciers en merkleveranciers van eindproducten. 
Waarbij de merkleverancier de producten van de toe-
leverancier in de eigen producten verwerkt, alsof het 
een eigen fabricaat is. Deze bedrijven staan bekend 
onder de naam OEM, ofwel de Original Equipment 
Manufacturer,’ zo vertelt Hess Spoelstra. ‘Deze OEM’s 
werken heel nauw samen met hun eindklanten en 
toeleveranciers. Als de eindklant andere, duurzame 
en/of circulaire eisen stelt aan het eindproduct, gaan 
de OEM’s met hun toeleveranciers in gesprek. Samen 
onderzoeken ze de mogelijkheden om te komen tot 
nieuwe ontwerpen. Deze wisselwerking en uitwisseling 
van kennis is van belang, want het draagt bij aan de 
toekomstbestendigheid van de hele keten.’ 

‘De kennis die wij opdoen, 

gebruiken we weer bij 

andere ondernemers’

Koplopers in Oost-Nederland
Een aantal bedrijven in de maakindustrie in Oost-Ne-
derland is koploper op dit gebied. Andere bedrijven, het 
peloton als het ware, kunnen veel hiervan veel leren op 
het gebied van circulair ondernemen. Hess Spoelstra: 
‘Vanuit de lessons learned bij de kopgroep, kijken we 
naar laagdrempelige oplossingen voor de knelpunten 
die een ondernemer ervaart als hij verder wil gaan met 

circulair ondernemen. Dat is feitelijk de kern van CESI-
ON.’ In CESI-ON werken 16 partners samen. Een breed 
pallet van eerste- en tweedelijnsloketten, brancheorga-
nisaties, kennisinstellingen en financiële organisaties.

Transitieagenda
Nederland heeft de ambitie om in 2030 een 50% en in 
2050 een 100% circulaire economie te hebben. Daar-
voor is een transitieagenda opgesteld voor vijf sectoren 
en ketens:
1. Biomassa en voedsel
2. Kunststoffen
3. Maakindustrie
4. Bouw en infra
5. Consumptiegoederen

CESI-ON richt zich met name op de maakindustrie, 
maar heeft ook raakvlakken met de overige sectoren 
en ketens. Denk aan industriële woningbouw of het 
op hoogwaardige manier vervaardigen van kunststof-
producten. 

Support bieden
‘Vanuit CESI-ON krijgen ondernemers steun van onze 
partners. In gesprekken met ondernemers inventa-
riseren zij de knelpunten. Waar lopen ondernemers 
tegenaan als het gaat om circulariteit en Smart In-
dustry? Gezamenlijk kijken wij dan wat er gedaan kan 
worden om dit knelpunt op te lossen, welke support 
we kunnen bieden. Dat kan gaan om individuele be-
geleiding, maar ook om het geven van adviezen of het 
wijzen op bestaande oplossingen. Soms schakelen we 
kennisinstellingen in voor hulp. Studenten doen dan 
onderzoek naar mogelijke oplossingen. De kennis die 
wij opdoen, gebruiken we weer bij andere onderne-
mers. De kopgroep en het peloton waar ik het eerder 
over had,’ aldus Hess Spoelstra. Overigens kunnen niet 
alle knelpunten altijd worden opgelost. Soms moet de 
wet- en regelgeving hiervoor worden aangepast. Hess 
Spoelstra: ‘Dat kunnen wij niet. Maar we hebben wel 
een signalerende functie. Als de bestaande wet- en 
regelgeving een enorme belemmering vormt voor de 
circulaire ontwikkeling van de maakindustrie, brengen 
we dit onder de aandacht van de politiek. Dat doen 
we samen met onze partners, zoals de brancheorga-
nisaties.’

CESI-ON wordt landelijk gezien als voorbeeld als het 
gaat om het stimuleren van circulair ondernemen. De 
verwachting van Hess Spoelstra is dat hierdoor meer 
nationale en Europese middelen vrijkomen. Hiermee 
kan het programma verder worden ondersteund en slim 
en circulair ondernemen verder worden ontwikkeld. 

Versnellers van circulariteit
De noodzaak om meer aandacht te geven aan circulari-
teit wordt versneld door een aantal factoren. Dat zijn de 
leveringszekerheid van materialen, veranderende wet- 
en regelgeving, maatschappelijke druk en arbeidsmark-
tontwikkeling (het vergrijzen van de arbeidsmarkt). 

Dit artikel verscheen eerder in 

het BOOST Industriekompas, 

dat je hier kunt lezen. BOOST is 

de navigator voor een slimme 

en schone industrie in Oost- 

Nederland. BOOST helpt de 

Oost-Nederlandse industrie 

toekomstbestendig te worden 

en relevant te blijven.

Hess Spoelstra: ‘Als we kijken naar de leveringszeker-
heid van materialen, kunnen we vaststellen dat de co-
ronacrisis, maar ook de blokkade van het Suez-kanaal 
en de oorlog in Oekraïne, ons bewust heeft gemaakt 
van de afhankelijkheid in de toeleveringsketen. En dat 
roept dan vragen op als: “Ondernemer, weet jij of de 
componenten voor jouw product over één, vijf of tien 
jaar nog verkrijgbaar zijn? En wat gebeurt er met je be-
drijf als dat niet het geval is, kun je dan je eindproduct 
nog assembleren?” Er zijn ondernemers die dit niet 
afwachten en kijken of ze componenten terug kunnen 
halen uit producten die ze eerder verkocht hebben. Of 
ze gaan nadenken over een ander verdienmodel, het 
aanbieden van prestaties, van service. Dus in plaats van 
product te verkopen en het eigendom kwijt te raken en 
daarmee ook de materialen, bieden ze het product aan 
als een service. Wat mij betreft, mits goed uitgevoerd, 
zijn dit voorbeelden van circulair werken.’ 

Overige factoren 
Een andere reden om circulair te gaan werken, is ver-
anderende wet- en regelgeving. Steeds meer wordt 
de producent ook verantwoordelijk voor wat er met 
zijn producten gebeurt als ze aan het einde van hun 
gebruiksduur zijn gekomen. ‘Daarom is het goed als 
bedrijven nadenken over een terugnamebeleid. Omdat 
daar ook een circulaire component aan zit: het borgen 
van de levering van grondstoffen en het hergebruik 
van materialen,’ aldus Hess Spoelstra. De maatschap-
pelijke druk om steeds meer circulair te werken om 
zo onze leefomgeving te sparen, is een andere niet te 
onderschatten factor. Hess Spoelstra: ‘Net zoals het 
vergrijzen van de arbeidsmarkt. Voor Nederland wordt 
hierbij gesproken over een krimp van 13%, voor Europa 
zelfs van 21%. Dat alleen al maakt een efficiencyslag 
noodzakelijk. Dat vraagt om investeringen in arbeids-
vervangende technologie, Smart Industry dus.’

Meer informatie over CESI-ON is te vinden op ww.boostsmartindustry.nl. 
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https://onlinetouch.nl/e-dsign/boost-industrie-kompas-2030?html=true#/0/
http://www.boostsmartindustry.nl


CIRULAIR ONDERNEMEN

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek
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Bij circulair ondernemen wordt snel gedacht aan nieuwe producten die zo wor-
den geproduceerd dat ze in hun geheel kunnen worden hergebruikt. Waarbij 
de onderdelen van het product later zelf weer als grondstof dienen voor een 
nieuw product. Maar circulair ondernemen is ook een tweede leven geven aan 
materialen in hun huidige vorm. Hier heeft Lagemaat uit Heerde zich de laatste 
jaren steeds meer in gespecialiseerd. Zo zijn zij betrokken bij de demontage 
van het provinciale kantoorgebouw Prinsenhof A in Arnhem. Arend van de Beek 
kwam bij Lagemaat nadat hij zijn eigen ICT-bedrijf verkocht had en het nog te 
vroeg vond om te stoppen met werken. Hij is nu vier jaar programmamanager 
circulariteit bij Lagemaat. 

Remolition: niet slopen, 
maar hergebruiken

Arend van de Beek, Lagemaat Heerde

‘Nadat in 2010 Dirk, Peter en Corine 
Lagemaat en haar echtgenoot Gerd-
Jan Jongerman de leiding van Lagemaat 
overnamen, hebben ze meteen veel aan-
dacht gegeven aan het vergroten van 
kennis en kunde binnen de organisatie,’ 
vertelt Van de Beek. Lagemaat wil uit-
eindelijk ook een kenniscentrum zijn 
op het gebied van circulariteit. Dat past 
volgens Van de Beek goed bij het fami-
liebedrijf: ‘Familiebedrijven kijken naar 
de lange termijn. Rentmeesterschap 
speelt daarbij een rol, net zoals werken 
aan inclusiviteit en maatschappelijk ver-
antwoord ondernemen. In dat rijtje past 
ook circulariteit.’

Van slopen naar demonteren
Traditionele sloopbedrijven zijn grote 
producenten van afval. Het gaat dan 
vooral om zware materialen met een 
hoge CO2-belasting, zoals beton, staal 
en glas. ‘Nederland heeft als doelstel-
ling om in 2050 100% CO2-neutraal en 
circulair te werken. We moeten dus wat 
met die materialen doen. Niet alleen re-
cyclen, upcyclen of downcyclen, maar 
met name echt hergebruiken. Het is na-
melijk zonde om bijvoorbeeld beton te 
vergruizen om vervolgens als fundering 
van wegen te gebruiken.’ Volgens Van de 
Beek wordt 98% van de materialen uit 
een gebouw hergebruikt, maar dan wel 
via  recycling. Asbest vormt daarop de 
uitzondering. Dat moet je inpakken, diep 
begraven en niet meer aankomen. ‘Wat 
ons betreft bestaat afval niet. Waarom 
een gebouw vergruizen in plaats van 
demonteren? Ik spreek dan ook liever 
over remolition, een samenvoeging van 
reconstruction en demolition.’

Afbreken en opbouwen
‘We beginnen met het digitaliseren van 
het te verwijderen gebouw. Zo brengen 
we in kaart uit welke elementen het be-
staat en hoe die eruitzien. Aan de Prin-
senhof zitten bijvoorbeeld ruim 350 ge-

velplaten in 35 uitvoeringen. Als je dat 
weet, kun je gericht gaan demonteren. 
Want zo’n gevelplaat kan heel goed in 
zijn geheel opnieuw gebruikt worden.’ 
Inmiddels heeft Lagemaat zo’n 20 ge-
bouwen op deze manier gedemonteerd 
én er nieuwe panden van gebouwd. Zo 
zijn delen van het gesloopte Frosty Food 
pand in Zwolle, gebruikt om een nieuw 
gebouw te realiseren in Hengelo. En 
een rechtbankgebouw in Amsterdam 
komt terug als een multifunctioneel be-
drijfspand in Enschede. Dat levert een 
CO2-besparing op van circa 3.500 ton. 

‘We moeten anders 

denken om 100% 

circulariteit te halen’

Een gebouw als 
materialendepot
Uiteindelijk, zo vindt Van de Beek, moe-
ten we bij de bouw van nieuwe panden 
al rekening houden met het feit dat 
het gebouw ook weer gedemonteerd 
moet worden. ‘Dat vraagt een andere 
manier van denken, in de hele keten. 
Van projectontwikkelaar, via architect 
naar aannemer. 
Niet langer lineair denken, maar circulair 
denken. Rekening houden met het feit 
dat bestaande gebouwen een materia-
lendepot vormen. Dat moeten we niet 
alleen doen om uiteindelijk CO2-neu-
traal te werken, maar ook omdat de 
grondstofkosten steeds hoger worden 
en sommige grondstoffen steeds schaar-
ser. Door een gebouw te digitaliseren, 
weten we precies waar het uit bestaat. 
Dat helpt bij hergebruik.’

Wetgeving soms belemmering
De huidige wetgeving staat hergebruik 
soms in de weg. Als voorbeeld noemt 

Van de Beek de deuren die uit de Prin-
senhof komen: ‘Deze deuren hebben 
een hoogte van 210 cm. Omdat in het 
huidige Bouwbesluit staat dat een deur 
een minimale hoogte moet hebben van 
230 cm mogen we deze deuren eigenlijk 
niet zo maar elders gebruiken. Terwijl 
er niks mis mee is. We lopen wel vaker 
aan tegen het probleem dat afval niet 
als grondstof mag worden gebruikt. We 
moeten soms echt ons best doen om 
een bouwvergunning te krijgen voor her-
bouw. We merken wel dat ministeries 
als Binnenlandse Zaken of RVO dan mee 
willen denken en bereid zijn om naar de 
regels te kijken. Dat biedt perspectief 
voor de toekomst.’

Start en begin klein
Van de Beek adviseert andere onder-
nemers die willen starten met circulair 
ondernemen om een duidelijk doel te 
formuleren. En ook als je klein begint, 
zo zegt hij, kun je al impact hebben. De 
overheid zou wat hem betreft van pro-
ducentenverantwoordelijkheid wel een 
punt mogen maken. Bijvoorbeeld met 
een terugnameverplichting. ‘We moeten 
anders denken om 100% circulariteit te 
halen, anders gaat het niet lukken.’

De vraag van Roeland
Aan iedereen die we spreken, stellen we 
de vraag van gastredacteur Roeland van 
Delden, CEO van Leadax: ‘Wat is voor 
jou persoonlijk de voornaamste reden 
om NIET te beginnen met circulair on-
dernemen?’ Van de Beek: ‘Natuurlijk is 
het in eerste instantie lastig om het oude 
denken achter je te laten. We hebben 
allemaal wel eens last van tunnelvisie. 
En waarom zou je moeilijk doen, als het 
ook makkelijk kan. Maar, met een goed 
businessmodel als basis, kun je met cir-
culair ondernemen een bijdrage leveren 
aan een beter klimaat en daarnaast ook 
een goede boterham verdienen.’



Een marathon begint  
met een eerste stap

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

NETWERKEN

‘Verbinden is de rode draad in mijn werk’, zo vertelt Marieke op de Weegh, een van de 
zes innovatiemakelaars van de Stichting Regionaal Centrum voor Technologie (RCT) 
Gelderland. Dit is een initiatief van ondernemers in Gelderland gefinancierd door 
provincie Gelderland. De stichting helpt Gelderse maakbedrijven om te innoveren en 
slimmer en duurzamer te worden. Op de Weegh heeft als werkgebied onder andere 
de Kop van de Veluwe. Zij spreekt veel ondernemers over innoveren en circulair on-
dernemen. Op de Weegh studeerde bedrijfskunde in Groningen en werkte daarna een 
aantal jaren bij TNO. Sinds 2016 is ze in dienst van RCT. 

Wat doet een innovatiemakelaar? 
‘Wij verbinden en brengen samenwerkingen tot stand 
tussen bedrijven onderling en met onderwijs- en ken-
nisinstellingen. We werken vanuit drie S-en: slim, 
schoon en sociaal. Onder slim valt smart industry zoals 
inzet van nieuwe technologieën, digitalisering en robo-
tisering. Schoon omvat alles wat te maken heeft met 
circulair ondernemen en energievraagstukken. Sociaal 
heeft betrekking op vraagstukken rond de onderwijs- en 
arbeidsmarkt. We hebben geen eigen aanbod, maar 
gaan in gesprek met de ondernemer om duidelijk te 
krijgen waar hij of zij behoefte aan heeft. Soms weet ik 
dat ondernemers in een andere branche met hetzelfde 
vraagstuk te maken hebben gehad. Dan breng ik beide 
partijen met elkaar in gesprek. Waarom zou je het wiel 
twee keer uitvinden? In die zin hebben we echt een 
makel- en schakelfunctie.’ 

Ketensamenwerking heel belangrijk
Op wat voor soort bedrijven richt RCT zich?
‘Wij zijn met name actief binnen het mkb. Alleen op 
de Noord-Veluwe zijn dat al 16.500 bedrijven. Daarbij 
richten we ons vooral op de maakbedrijven. Wat ons 
uniek maakt, is dat wij volledig gefinancierd worden 
door provincie Gelderland en dat we onafhankelijk zijn. 
We hebben geen belang, geen deelnemers, we zijn 

laagdrempelig. We merken dat we de laatste tijd ook 
met steeds meer ondernemers op strategisch niveau 
meedenken en sparren. Daarbij komen dan vragen naar 
voren als: wat betekent het voor je businessmodel als 
je nu deze innovatie doorvoert of start met circulair 
ondernemen? Creëer je hiermee misschien nieuwe 
markten? Wat heeft dit voor gevolgen voor samen-
werking binnen de keten en jouw rol in de keten? Met 
name bij circulair ondernemen is die ketensamenwer-
king heel belangrijk.’

Naast het meedenken en het verbinden van bedrijven, 
organiseert RCT Gelderland ook bijeenkomsten, kennis-
kringen en workshops. Dit alles met als doel onderne-
mers te helpen als ze willen innoveren. Op de Weegh: 
‘Hiervoor is ook een aantal financiële instrumenten 
beschikbaar, zoals de BOOST Smart Industry vouchers. 
Deze kunnen worden gebruikt als een ondernemer een 
haalbaarheidsonderzoek wil doen naar mogelijkheden 
voor verdere digitalisering of robotisering. De voucher 
dekt 50% van de kosten voor zo’n onderzoek, met een 
maximum van € 10.000. Daarnaast zijn wij goed op de 
hoogte van de verschillende andere subsidiemogelijk-
heden en we zijn partner bij verschillende netwerkor-
ganisaties en programma’s zoals CESI-ON.’
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Marieke op de Weegh



Welke trends op het gebied van innovatie en circulair 
ondernemen zijn actueel?
‘Er zijn globaal drie trends te herkennen. De eerste is 
de wens om bij het productieproces het gebruik van 
materialen te verminderen en reststromen te beperken. 
Dat is in de maakindustrie al langer aan de gang. Bedrij-
ven willen slim omgaan met grondstoffen en verspilling 
tegen gaan. Het anders nadenken over het ontwerp is 
een tweede trend die we signaleren. Werken vanuit 
circulair design, waarbij direct al rekening gehouden 
wordt met de mogelijkheden van hergebruik, reparatie, 
refurbishing en upcycling. Dat stelt andere eisen aan 
producten, zoals modulair en demontabel zijn. Dit met 
als doel de levensduur van het product of onderdelen 
daarvan te verlengen. Tot slot zien we de aandacht 
voor het hoogwaardig terugwinnen van materialen 
en grondstoffen na afloop van de levenscyclus zodat 
ze opnieuw kunnen worden gebruikt.’

Hoe belangrijk is het om na te denken over circulair 
ondernemen?
‘Wat mij betreft is dat een voorwaarde voor voortbe-
staan. We kunnen niet anders. De aarde is als bron 
van grondstoffen niet onuitputtelijk. We hebben met 
elkaar de verplichting om de wereld ook goed achter 
te laten voor de generaties na ons. We zullen van li-
neair ondernemen moeten overstappen naar circulair 
ondernemen. Daar moet de hele keten in mee. Twee 
factoren spelen daarbij een rol: de schaalbaarheid en 
de haalbaarheid. Welke stappen zet een bedrijf bij het 
opschalen naar circulair ondernemen en in hoeverre 
is het ook echt haalbaar? Bij dat laatste aspect speelt 
financiering een belangrijke rol.’

Een van de initiatieven waar RCT Gelder-
land bij betrokken is, is de Veluwse In-
novatieprijs. Hiermee bieden de organi-
satoren innovatieve ondernemers op de 
Noord-Veluwe een podium. Volgens Op 
de Weegh zoeken we op de Noord-Velu-
we niet gauw de spotlights op, terwijl er 
veel gebeurt waar we trots op kunnen 
zijn. Bovendien is het een inspiratiebron 
voor anderen: kijk eens, wat er mogelijk 
is! Daarmee fungeert de prijs als vliegwiel 
voor nieuwe innovaties. ‘Het is ieder jaar 
weer een feestje om dit samen met Inno-
vatiehuis Noord-Veluwe te mogen organi-
seren,’ zegt Op de Weegh. ‘En het brengt de 
winnaars ook wat, kijk bijvoorbeeld naar 
Leadax. Die hebben veel aandacht gekre-
gen bij het winnen van de prijs in 2018 
waardoor ook veel nieuwe waardevolle 
contacten tot stand kwamen.’

Maak gebruik van kennis en ervaring die 
aanwezig is
Hoeveel belangstelling heeft het bedrijfsleven in de Kop 
van de Veluwe voor circulair ondernemen?
‘Er is veel belangstelling voor en we zien het op veel 
plaatsen ook al gebeuren, zonder dat de ondernemer 
er zelf het kaartje circulair aan hangt. In veel bedrijfs-
processen zijn al stappen genomen naar circulair onder-
nemen en zijn bedrijven duurzaam aan het werk. Het is 
wel lastig om als individueel bedrijf volledig circulair te 
werken, zoals ik eerder zei: daarvoor is samenwerking 
in de hele keten nodig.’

Wat adviseer je ondernemers die willen starten met 
circulair ondernemen?
‘Laat je inspireren door anderen en start klein. Een 
marathon begint ook met een eerste stap. Praat met 
collega’s en ga op bezoek bij bedrijven die al bezig zijn 
met circulair ondernemen. Heel belangrijk vind ik dat 
je de medewerkers erbij betrekt. Vraag welke stap zij 
kunnen zetten, welke ideeën zij hebben. Er is op de 
werkvloer zoveel ervaring en kennis aanwezig, maak 
daar gebruik van. Overleg ook binnen de keten met 
zowel leveranciers als afnemers van je product. Wat 
kunnen zij betekenen en welke eisen stellen zij aan het 
product. We doen vaak te veel aannames en denken 
voor anderen. Verder adviseer ik ondernemers altijd om 
gebruik te maken van de ondersteunende programma’s 
en subsidies die beschikbaar zijn.’ Op de Weegh vindt 
ook dat het onderwijs meer betrokken zou moeten wor-
den bij onderzoek naar de mogelijkheden van circulair 
ondernemen. ‘Studenten hebben een frisse blik, laat 
ze aan de hand van opdrachten meedenken. Dat kan 
dan ook buiten de reguliere bedrijfsvoering. Dit helpt 
bovendien bij het aantrekkelijk maken van de branche 
waarin je actief bent.’

Laatste vraag is de vraag van gastredacteur Roeland 
van Delden, CEO Leadax: ‘Wat is voor jou persoonlijk 
de voornaamste reden om NIET te beginnen met 
circulair ondernemen?’
‘Ik denk dat je niet moet beginnen met circulair onder-
nemen, vanuit de gedachte dat het een quick win is. 
Want daarvoor is de transitie te ingrijpend. Je moet het 
wel doen als je je realiseert hoe we de aarde aan het 
belasten zijn en inziet dat circulair ondernemen nood-
zakelijk is om te blijven ondernemen in een schonere 
wereld. Het is een irreële wens om alles bij het oude 
te laten. Je moet blijven vernieuwen om het beter te 
doen. Mogelijk is het niet altijd simpel, maar het goede 
hoeft ook niet altijd simpel te zijn, er is altijd wel een 
oplossing te vinden.’

‘Je moet blijven 

vernieuwen om  

het beter te doen’
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OVERHEID

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

Niet alleen praten,  
maar ook doen
Als we op deze zonnige ochtend aan komen bij het gemeentehuis van Elburg, staat Henk 
Wessel klaar voor de fotograaf. In zijn functie als wethouder is dat zeker niet voor het 
eerst. Hij is namelijk al sinds 14 april 1998 wethouder in Elburg en onlangs geïnstalleerd 
voor een nieuwe termijn. Daarmee is hij een van drie langst zittende wethouders in 
Nederland. We spreken hem over besturen, ondernemen en samenwerken. 

Besturen
U bent nu 24 jaar wethouder en net weer 
begonnen aan een nieuwe periode van 
vier jaar. Wat maakt het werk als wet-
houder voor u interessant? 
Wessel: ‘Het feit dat je in een gemeente 
met 24.000 inwoners dicht bij de men-
sen staat, weet wat er speelt en dat je 
gezamenlijk invloed uit kunt oefenen op 
wat er in je gemeente gebeurt. Iedere 
maand plan ik een dag in om bedrijven 
te bezoeken. Als ik dan ergens binnen-
kom, ken ik de mensen en weet soms 
ook welke problematiek er speelt. De 
lijnen hier zijn kort, men weet mij goed 
te vinden. Dat betekent niet dat ik dan 
wat voor ze kan regelen. Daar ben ik heel 
zuiver in. Integriteit is voor mij heel be-
langrijk. Maar ik neem een vraag wel 
altijd serieus en geef daar gefundeerd 
antwoord op.’
Wessel merkt dat het werk als wethou-
der de afgelopen jaren is veranderd. ‘De 
invloed van een gemeente als eerste 
overheid neemt af. Europese, landelij-
ke en provinciale wet- en regelgeving 
leggen richtlijnen op waaraan we als 
gemeente moeten voldoen.’ Ook het 
politieke klimaat is veranderd, vertelt 
Wessel: ‘Politiek wordt steeds meer per-
soonsgericht en soms minder inhoude-
lijk benaderd. Volgens mij is dat ook de 
reden dat coalitieonderhandelingen zo 
lang duren.’ 

Is in al die jaren ook de verstandhou-
ding tussen gemeente en inwoners ver-
anderd? 
Wessel: ‘Ja, de betrokkenheid van de in-
woners is vergroot. Participatie is belang-
rijk. Daarbij moeten we wel oppassen 
dat het niet bij praten alleen blijft, we 
moeten ook tot realisatie komen. Het 
is mooi om te zien dat inwoners willen 
meedenken, bijvoorbeeld als het gaat 
om het klimaatadaptief maken van 
hun woonwijk. Als wij goed uitleggen 
waarom we hiermee aan de slag gaan, 
merken we dat het enthousiasme en de 
betrokkenheid heel groot is. Dan wordt 
het echt een gezamenlijk project.’

Ondernemen
In de portefeuille van Wessel zit onder 
andere economische zaken. Zodoende 
heeft hij veel contact met ondernemers. 
Wat signaleert hij als hij met onderne-
mers praat? Wessel: ‘Veel ondernemers 
ervaren de regelgeving als belemmerend 
en vertragend. Daarnaast bestaan er gro-
te zorgen om de arbeidsmarkt. Het is 
moeilijk om aan personeel te komen. 
Wat dat betreft ben ik blij en trots op 
een initiatief als het TechLab. Hier heb-
ben onderwijs, ondernemers en de over-
heid de handen ineen geslagen om zo 
een plaats te hebben waar jonge men-
sen enthousiast gemaakt worden voor 
techniek. Buiten de lesuren gebruiken 

bedrijven het TechLab bovendien voor 
bijscholing van hun eigen medewerkers. 
Als gemeente leveren we hier met ple-
zier een bijdrage aan.’

Circulariteit
Deze editie van High Five staat in het 
teken van circulair ondernemen. Welke 
aandacht besteedt gemeente Elburg aan 
circulariteit? Wessel: ‘We besteden daar 
steeds meer aandacht aan. Zo zijn we 
nu bezig met de ontwikkeling van een 
nieuwe gemeentewerf. Het uitgangspunt 
daarbij is dat we hiermee een voorbeeld 
willen geven van circulair bouwen, met 
een minimale CO2-footprint en een laag 
energieverbruik, nul op de meter zeg 
maar. Dat houdt in dat we bij het ont-
werp al rekening houden met het feit 
dat alle materialen hergebruikt moeten 
kunnen worden. Verder ontwikkelen we 
samen met de gemeente Oldebroek een 
grondstoffenstation, waar onze inwoners 
een deel van hun afval kwijt kunnen. We 
willen daarmee stimuleren dat afval 
zoveel mogelijk wordt gesplitst, zodat 
er uiteindelijk maar 30 kg restafval per 
inwoner overblijft.’

Henk Wessel



‘Veranderingen moeten 

in een realistisch tempo 

plaatsvinden, anders  

haken te veel mensen af’

Samenwerken
Elburg is onderdeel van Regio Zwolle. 
Wat ziet u als grootste voordeel van deze 
bestuurlijke samenwerking? Wessel: ‘De 
mogelijkheid om onderling kennis uit 
te wisselen en op strategisch niveau 
afspraken te maken over bijvoorbeeld 
de verstedelijkingsopgave. Het is goed 
om daar in regionaal verband naar te 
kijken. Waarbij de uitvoering dan lokaal 
moet plaatsvinden. Verder hecht ik veel 
waarde aan de Human Capital Agenda 
van Regio Zwolle. Onze ondernemers 
hebben de mogelijkheid om hun mede-
werkers omscholing of bijscholing aan 
te bieden, waarbij 50% van de kosten 
wordt vergoed. Dat zouden we als zelf-
standige gemeente niet rond krijgen. 
Ook een organisatie als Kennispoort 
is erg waardevol. Alle ondernemers in 
Regio Zwolle hebben daar baat bij.’ Ook 
het feit dat door de bovenprovinciale 
samenwerking Regio Zwolle in Den Haag 
op de kaart staat, noemt Wessel als een 
van de sterke punten. 

High Five is het magazine van de Kop van 
de Veluwe, hoe ervaart u de samenwer-
king binnen de vijf gemeenten? Wessel: 
‘Je merkt dat we als gemeenten tegen 
dezelfde problemen aanlopen en hetzelf-
de DNA hebben. We hebben de taken 
onderling goed verdeeld. We leren ook 
van elkaar. Maar ook binnen het overleg 
van de Kop van de Veluwe vind ik dat 
we zaken soms sneller concreet moeten 
maken: wie gaat wat doen en wanneer 
is het klaar?’

Tot slot
Aan iedereen die we spreken, stellen we 
de vraag van gastredacteur Roeland van 
Delden, CEO van Leadax: Wat is voor u 
persoonlijk de voornaamste reden om 
NIET te beginnen met circulair onderne-
men? Wessel: ‘De enige reden die ik kan 
bedenken, zouden de kosten zijn. Maar 
dat is een slechte reden om niet met cir-
culariteit bezig te zijn. We zijn het name-
lijk verplicht aan onze wereld, onze me-
demens en aan de generaties na ons om 

nu stappen te zetten. We moeten deze 
consumptiemaatschappij beheersen en 
reguleren, we kunnen niet op de huidige 
voet verder gaan. De maatregelen die 
we nemen, moeten wel haalbaar en be-
taalbaar zijn. De veranderingen moeten 
in een realistisch tempo plaatsvinden, 
anders haken te veel mensen af.’

‘Onze ondernemers

hebben de 

mogelijkheid om 

hun medewerkers 

omscholing of 

bijscholing aan 

te bieden waarbij 

50% wordt vergoed’
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Op 31 mei 2022 maakte Trudy Huisman, voorzitter van 
de Economic Board Regio Zwolle, bekend dat Lagemaat 
de Circulair Ondernemen Award Regio Zwolle heeft 
gewonnen. De drie genomineerden dit jaar waren Lage-
maat, Ragnarøk Clothing en Cloud Garden. Na nomi-
natie werd tijdens een bedrijfsbezoek gekeken hoe de 
ondernemers hun circulaire product of dienst uitvoeren 
en hoe innoverend dit is. Ook werd beoordeeld welke 
sociale impact zij hebben en in hoeverre gebruik ge-
maakt wordt van lokale kringlopen. Lagemaat zet in op 
(her)bouwen met slooppanden. Hiervoor ontwikkelde 
zij software om slooppanden te digitaliseren. Vernieu-
wend is ook het grondstof-hergebruik. De besparingen 
op CO2 uitstoot, stikstof, afval en delfstoffen zijn met 
deze werkwijze enorm groot. Dat maakt de realisatie 
van deze projecten een veelbelovende ontwikkeling 
voor de toekomst van de bouwsector. Op sociale impact 
scoort Lagemaat hoog, zij zetten in op Social Return 
On Investment en werken nauw samen met werk- en 
leerbedrijf Lucrato.

Lagemaat wint Circulair Ondernemen 
Award Regio Zwolle

‘Erfgebonden energie’ noemen zij het zelf. Eplucon B.V. 
uit Nunspeet realiseerde een 10 ampère woning, waar 
binnen de erfgrens energie opgewekt, opgeslagen en 
verbruikt wordt met behulp van slimme regeltech-
niek. Ze ontwikkelden een compleet energiemanage-
mentsysteem met een superslimme thermostaat die 
vooruit kijkt naar weersvoorspellingen en fluctuerende 
energieprijzen. Vraag en aanbod worden zo op elkaar 
afgestemd. De jury is onder de indruk van de toepassing 
van deze technologie. Het is duurzaam, wereldwijd 
schaalbaar en de maatschappelijke relevantie is enorm 
groot. De jury is ervan overtuigd dat deze innovatie de 
potentie heeft om wereldwijd te groeien. Eplucon is 
winnaar van zowel de Vakjuryprijs als de Publieksprijs.
De genomineerden voor de Innovatieprijs 2022 waren 
naast Eplucon, Duratherm Nederland BV uit Elburg, 
Ten Hove Advice & Support B.V. uit Heerde en Kolmer 
Elektromotoren, NL Foodspecials en Bos BTC, alle drie 
gevestigd in Putten.

Eplucon Nunspeet winnaar Veluwse 
Innovatieprijs 2022

NIEUWS

Lagemaat scoort hoog op sociale impact

Rolf Lebbink (r), directeur Textline en winnaar VIP 2020, overhandigd de prijs 

aan Koos Folmer (m) en Herwin van Veldhuizen (l). 

Even voorstellen: 
Riëtte Bijsterbosch, 

adviseur Economische Zaken/ 
Bedrijfscontactfunctionaris 

gemeente Heerde 

Ik ben geboren en getogen in het dorp Nijbroek (gemeente Voorst), op de rand van het dorp Oene 
(gemeente Epe), op het agrarische bedrijf van mijn ouders. Van hun heb ik waarden en normen 
meegekregen. Ze hebben me geleerd hoe belangrijk ‘noaberschap’ is. Het elkaar voorthelpen 
waar nodig. Klaar staan voor elkaar met raad en daad.

Het gebied waar ik opgegroeid ben, is vergelijkbaar met de gemeente Heerde, waar ik nu werk. 
In mei 2003 ben ik hier met veel plezier aan de slag gegaan. Sinds 2016 binnen het werkveld 
Economie. De afgelopen jaren hebben wij met ons team het bedrijfsleven beter leren kennen. 
We maken uitdagingen bespreekbaar en formuleren met elkaar een goede lokale economische 
agenda. Waar onderwerpen als circulair ondernemen en innovatie een plaats op hebben. Wij 
hebben een gezamenlijke rol om de economische opgaven voor de komende jaren op te pak-
ken. Dat kunnen wij als lokale overheid niet alleen, net zoals ondernemers dat ook niet alleen 
kunnen. Het is mijn rol om vanuit de economische opgaven te kijken welke collega’s binnen de 
gemeente en/of de regio met de juiste ondernemers verbonden kunnen worden, om samen 
aan een vraagstuk te werken. Eigenlijk is dat ook een vorm van ‘noaberschap’: “Samen staan 
voor kleine of grote opgaven”

‘Samen staan

voor kleine of 

grote opgaven; 

is eigenlijk een 

vorm van 

noaberschap’
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Meer weten? 
Kijk op: www.regiozwolle.info/kopvandeveluwe

http://www.regiozwolle.info/kopvandeveluwe/

